
Víra a čas / Naděje a čas / Úzkost a čas

Dobře známe z vlastní zkušenosti, jakými různými způsoby prožíváme a 
pociťujeme svůj vztah k času (a vztahu času k nám). Z plynutí času nás občas 
může pojímat závrať; z blížící se události můžeme mít strach, ale z neznáma, 
přicházejícího z budoucnosti, nám může být úzko; jindy se nemůžeme dočkat 
zítřka nebo dovolené. Někdy jsou velká očekávání provázena i obavami, zda do 
toho něco nepřijde a zda se to nezvrtne. Mohli bychom ještě nějaký čas 
pokračovat, kdybychom chtěli vypočítat všechny hlavní možnosti. Pokud se 
uvedené dojmy a pocity střídají, jak to odpovídá měnící se situaci, zdá se být 
všechno docela v pořádku. Problém nastává, když jeden z těch pocitů začne 
převládat, aniž by to bylo zjevně vyvoláno změnou situace a okolností. zdá se, že
právě ve vztahu k času, konkrétně k budoucnosti, platí ona proslulá 
aristotelovská „střednost“: kdo se vůbec nestrachuje, dostává se do extrému 
stejně jako ten, kdo se strachuje stále a děsí se všeho neznámého. Podobně kdo 
je stále nadšený a pln radostného očekávání, dokládá tím jen to, že nerozumí 
tomu, co se děje, anebo toho prostě vůbec nedbá. Se vztahem k času a jeho 
proměnám se to má podobně jako se statečností: příliš mnoho statečnosti se 
stává bláznovstvím, příliš málo statečnosti se stává zbabělostí. Ale to bychom 
přehlédli, že mezi způsoby, jak přijímat čas a jak prožívat svůj vztah k němu, jsou
některé (něco jako vynálezy), které se tomuto schematu, jež střednost a „zlatou 
střední cestu“ považuje za nejlepší, vymykají. Tak to platí především o víře (v 
původním hebrejském a Ježíšově smyslu), a také o naději. Víry nemáme nikdy 
dost, tj. nikdy dost nespoléháme na to, že budoucnost nám přináší něco bytostně
pozitivního, tak pozitivního, že musíme být nutně u toho a napomáhat tomu, aby 
to už přišlo, aby se to naplnilo. A pokud už sami z nějakých důvodů či příčin 
pomáhat nemůžeme, musíme mít naději, že to přijde i bez naší pomoci, že se 
najde někdo, kdo tomu napomůže i tehdy, když už my nebudeme schopni. A ani 
této naděje, v níž už je kousek rezignace na vlastní síly a schopnosti, nemáme 
nikdy dost. Zdá se, že právě úzkost nespočívá zdaleka a možná vůbec 
v přílišných obavách, nýbrž spíše v žalostném nedostatku, možná absenci jak 
víry, tak naděje. Tedy že nejde vlastně o reakci na hrozící nebezpečí, nýbrž o 
vnitřní rozpad chuti žít (jak by řekl Teilhard de Chardin), tedy vlastně o ztrátu 
pozitivního vztahu k času, k budoucnosti.
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